
11

z gen. dyw. dr. Mirosławem Rozmusem 
Komendantem Głównym  
Żandarmerii Wojskowej
rozmawia Sylwia Guzowska

Był Pan gospodarzem Konferencji Szefów Policji Woj-
skowych NATO. Fakt, że tak prestiżowa funkcja została 
powierzona Komendantowi Głównemu Żandarmerii 
Wojskowej, świadczy o wysokiej pozycji formacji na 
arenie międzynarodowej. 

Polska żandarmeria jest wartościowym i wiarygodnym part-
nerem dla formacji policyjno-wojskowych z całego świata. 
Pracowano już od wielu lat nad włączeniem zaangażowania 
Żandarmerii Wojskowej w struktury natowskie i europejskie. 
Jednak praktycznie to od 2011 r. bardzo duże zaangażowa-
nie moich podwładnych doprowadziło do stanu obecnego  
i dotychczasowe wieloletnie plany zastały zrealizowane. Ak-
tualnie zaangażowani jesteśmy w trzy projekty międzyna-
rodowe. W 2011 r. od podstaw został odbudowany na bazie 
Oddziału Specjalnego Żandarmerii Wojskowej w Mińsku Ma-
zowieckim i osiągnął pełną zdolność bojową Wielonarodowy 
Batalion Policji Wojskowych NATO – który praktycznie po 
rozformowaniu Oddziału Specjalnego Żandarmerii Wojsko-
wej w Gliwicach przestał istnieć. Powstało również Centrum 
Eksperckie Policji Wojskowych NATO w Bydgoszczy. Te 
dwa międzynarodowe projekty są pionierskimi inicjatywa-
mi polskiej żandarmerii. Przez ostatnie lata czynnie działali-
śmy w strukturach Europejskich Sił Żandarmerii. Dodam, że  
w czerwcu br. Międzyresortowy Komitet Wysokiego Szczebla 
Europejskich Sił Żandarmerii podpisał deklarację o przyzna-
niu Żandarmerii Wojskowej statusu pełnoprawnego członka. 
Możemy powiedzieć, że są to wielkie sukcesy polskiej Żan-
darmerii Wojskowej.

Jednym z istotniejszych tematów konferencji była 
walka ze światowym terroryzmem. Czy Żandarme-
ria Wojskowa jest gotowa, by stawić czoło temu za-
grożeniu?

Po 11 września 2001 r. operacje antyterrorystyczne sta-
ły się priorytetem, również dla Żandarmerii Wojskowej. 
Wychodząc naprzeciw nowym wyzwaniom, sformowano  
i przygotowano do działania 2 jednostki do działań specjal-
nych – w Warszawie i Mińsku Mazowieckim. Charaktery-

zuje je hybrydowy, policyjno-wojskowy charakter, zdolność 
do natychmiastowego przerzutu i użycia w rejonie operacji, 
modułowa struktura organizacyjna oraz profesjonalnie przy-
gotowani i wyposażeni w sprzęt najnowszej generacji żan-
darmi. Dodam, że nasze jednostki przeznaczone są również 
do współdziałania i wsparcia policyjnych pododdziałów an-
tyterrorystycznych.

Najważniejsi żandarmi NATO spotykają się każdego 
roku, by…

Reagować na współczesne zagrożenia. Organizowane rok-
rocznie spotkanie szefów Policji Wojskowych NATO jest 
bardzo ważnym przedsięwzięciem. Świadczy o tym chociaż-
by fakt, że do Krakowa przybyły 33 delegacje reprezentują-
ce 24 formacje policyjno-wojskowe z państw NATO i Part-
nerstwa dla Pokoju, 7 dowództw, 1 centrum i Panel Policji 
Wojskowych NATO. Podczas kilkudniowych obrad wypra-
cowywane są decyzje w zakresie akceptacji i przedstawiania 
wniosków w obszarze rozwoju dokumentów normatywnych 
NATO stanowiących o zadaniach policji wojskowych oraz 
oceniających funkcjonalność MP w operacjach międzynaro-
dowych. W tym roku skupiliśmy się na rozwoju przyszłych 
zdolności policji wojskowych w zmieniającym się Sojuszu, 
przede wszystkim w obliczu walki prowadzonej z między-
narodowym terroryzmem i zadań MP wynikających z dok-
tryn NATO w konfrontacji z zadaniami określonymi prawem 
narodowym. Podsumowując, efektem finalnym konferencji 
są decyzje, dzięki którym formacje policyjno-wojskowe wy-
przedzają działania przeciwnika i jeszcze skuteczniej reali-
zują swoje zadania. q
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